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نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

سانسور و دروغ پراکنی مدعیان اصلاحات
درباره ماجرای استعفای ظریف

سرویس سیاسی- 
 جریان مدعی اصلاحات که یدطولایی در ماهیگیری سیاسی دارد، به دلیل آلودگی شدید به سیاسی بازی و سیاسی 
کاری و رفتارهای قبیله ای، چنان درگیر سیاست زدگی شده اند که این هدف، وسیله را ولو مغایر اخلاق انسانی باشد، برای 
آنها توجیه می کند. بر همین مبنا این جماعت تصور می کردند که منتقدان دولت نیز با این رویه پس از استعفای ظریف به 
جشن و شادی می پردازند اما عملا اتفاقی خلاف این رخ داد، چرا که برای بیشتر منتقدان منافع ملی بر هر چیز ارجحیت 
دارد. با این حال اما طیف مدعی اصلاح طلبی با سانسور مواضع و تیتر های رسانه های منتقد دولت از جمله کیهان به خبرسازی 

برای امری که اتفاق نیافته یعنی اظهار شادی از استعفا ظریف پرداختند. 
این درحالی است که پس از اعلام خبر استعفای ظریف، برخی اصلاح طلبان از جمله عباس عبدی، عمادالدین باقی، 

عبدالله رمضان زاده، علی شکوری راد و.. این اقدام را »تحسین برانگیز«! و »به موقع«! نامیده و از آن استقبال کردند.
روزنامه شرق دیروز در گزارشی با عنوان »آنها که رفتند، آنکه ماند« نوشته است: »...وزرایی که البته عملکرد هر کدام 

از آنها زیر تیغ نقد مخالفان تندرو آنها بوده است و هر کدام که استعفا دادند جماعتی مشغول جشن و پایکوبی شدند...«
جریان مدعی اصلاح طلبی هر کسی که در روند فکری به جز آنچه آنها می پسندند باشد را »مخالفان تندرو« می نامند 

و سپس نقد او را »تیغ نقد« عنوان کرده و به انگاره سازی و ترورشخصیت می پردازند.
خدا را شکر که نگرانی اروپایی ها برطرف شد!

روزنامه زنجیره ای آرمان در گزارشی به استعفای ظریف و نپذیرفتن آن از سوی رئیس جمهور و حواشی آن پرداخته و 
این استعفا را باعث نگرانی اروپا خوانده که با ابقای ظریف این نگرانی برطرف شد!در این گزارش آمده است: »باید به این 
موضوع توجه داشت که خداحافظی ظریف از وزارت خارجه تبعات نامطلوبی برای کشور داشت. او به خوبی راهکار مذاکره با 
طرفین کشور در موضوعات هسته ای را بلد بود و چهره ای مطلوب از ایران در نزد اروپایی ها ترسیم کرده بود. تعامل مثبت 
در عین حفظ منافع ملی از مهارت های ظریف است که موجب شد تا خبر استعفای او سبب نگرانی مقامات اروپایی هم 
شود چنانکه مقام های اتحادیه اروپا ضمن واکنش به استعفای ظریف از این استعفا ابراز نگرانی کردند.«درباره این گزارش 
نکاتی است که به اختصار به آن می پردازیم، برای روزنامه های زنجیره ای آمد و رفت مسئولین کشور را بایستی با نگرانی و 
خوشحالی اروپا و آمریکا سنجید، از این منظر است که منافع ملی کشور از منظر زنجیره ای ها بایستی به آمد و رفت مقامات 

در دیگر کشورها بستگی پیدا کند و این اوج وابستگی یک جریان می تواند محسوب شود.
نکته دوم اینکه روزنامه زنجیره ای به این سؤال نپرداخته است که ناراحتی اروپا از استعفای ظریف و خوشحالی آن از 
ماندن وزیر محترم امور خارجه چه دلیلی می تواند داشته باشد؟! پاسخ این سؤال را در انجام همه تعهدات برجامی از سوی 
ایران و رضایت به »نفت در برابر غذا« و در برابر انجام نشدن هیچ یک از تعهدات طرف مقابل می توان جست و جو کرد و یافت.
نکته سوم اینکه »روزنامه کیهان« در یادداشت ها و گزارش های متعدد در چند روز اخیر به این مسئله پرداخته است 
که استعفای ظریف نابجا و نا بهنگام بوده و او باید بماند و پاسخگوی عملکرد و همچنین جبران ناکامی ها به نحو احسن 
باشد، هیچ انسان دلسوزی با این استعفا موافق نبوده و نمی تواند باشد چرا که فایده ای بر آن در این شرایط مترتب نیست.

گرانی 100 درصدی قیمت مسکن در یک سال!
روزنامه همشهری در گزارشی نوشت:»بازار مسکن تهران در یک سال گذشته با جهش 100 درصدی میانگین قیمت 

مواجه شد«.
گفتنی است بیش از یک میلیون واحد مسکن مهر با 70 درصد پیشرفت به دولت روحانی تحویل داده شد؛ اما دولت 
وی اعتقادی به مســکن مهر نداشــت و پیشرفت این طرح با حداقل سرعت جلو رفت و با وجود وعده های مکرر هنوز هم 

تعداد بسیار زیادی از مالکان مسکن مهر پس از قریب به 6 سال واحدهای خود را تحویل نگرفته اند.
از سوی دیگر، طرح مسکن اجتماعی که دولت روحانی از روزهای ابتدایی آغاز به کار خود بر اجرای آن تاکید داشت، 

بر روی کاغذ باقی ماند و حتی یک ماکت نیز ساخته نشد، چه رسد به ساخت واحدها و تکمیل آنها.
متاسفانه دولت روحانی در ساخت مسکن برای اقشار کم درآمد، تسهیلات مسکن، مدیریت نقدینگی و اخذ مالیات 

از واحدهای خالی هیچ اقدام قابل توجهی انجام نداد که اگر انجام می شد، وضعیت مسکن در شرایط فعلی چنین نبود.
طرحی ضد همگرایی

روزنامه شرق در شماره روز پنج شنبه در یادداشتی با عنوان »استانی شدن انتخابات، تقویت هم گرایی یا واگرایی؟« 
به موضوع پر حرف و حدیث استانی شدن انتخابات مجلس پرداخت.

در این یادداشت آمده: »چندی است طرحی با عنوان طرح استانی شدن انتخابات مجلس شورای اسلامی در جریان 
اســت... استدلال پیشنهاد دهندگان این است که این طرح می تواند با کاستن از محلی گرایی نمایندگان، موجب تقویت 
جایگاه احزاب و توانمندسازی نمایندگان مجلس در سطح ملی شود...«سپس نویسنده در ادامه می افزاید: »...در بررسی طرح 
پیشنهادی با نگرشی کارشناسانه آفت ها و آسیب های فراوانی را می توان دید که موجب واگرایی و آسیب بر کیان کشور 
خواهد شد... دستاورد این طرح برای کشور و نظام سربرآوردن چالش های محلی مانند مسایل هویتی، اختلافات منطقه ای، 
تنش های قومی، تشدید تعارض منافع اقتصادی مناطق و گروه بندی ها و... خواهد بود.« این نوشته در بخشی دیگر آورده 
است: »... این طرح نه تنها هم گرایی نخواهد داشت بلکه کنشی واگرایانه را موجب خواهد شد. این طرح استعداد بالقوه ای 
را برای سربرآوردن نمایندگانی محلی گرا و کم توان دارد که وامدار باندها و شبکه های خاص در سطح مناطق هستند، در 
چارچوب این طرح شعارهایی تولید خواهد شد که به پیدایش صورت بندی ها و گروه بندی های مختلفی حول شکاف های 
هویتی موزاییکی- محلی خواهد انجامید.«در این باره لازم به ذکر است که کیهان نیز پیش از این در مخالفت با طرح استانی 
شدن انتخابات این نکته را متذکر شده بود که اگرچه شکل کنونی انتخابات مجلس دارای ایراداتی هست اما اگر قرار باشد 
تغییرات به ایرادهای بیشتری منجر شود عقل سلیم حکم می کند که از چاله به چاه نباید افتاد. ضمن آنکه برای ایرادهای 

شکل کنونی انتخابات مجلس راه های خوبی وجود دارد.
عصبانیت مسببان تصویب 20 دقیقه ای برجام از مجمع 

روزنامه اعتماد در شــماره روز پنج شنبه نوشت: »ظاهرا هنوز در مواردی تکلیف سیاستگذاران کشور با خودشان در 
برخی کلان حوزه ها مشخص نیست و رویکرد ایران در تعامل با منطقه، جهان و نهادهای بین المللی از اهم این مباحث است. 
اعمال قدرت دو و چندگانه در عرصه سیاست خارجی که به نظر می رسید یکی از دغدغه های ظریف در حفظ جایگاه و شان 
این وزارتخانه به عنوان متولی امر روابط خارجی در کشور است در کنار بلاتکلیفی و بی عملی در مواجهه با لوایح چهارگانه 
مربوط به FATF در مجمع تشخیص مصلحت از جدیدترین مظاهر این وضعیت است. نهادی که فلسفه شکل گیری آن 
رفع انسدادها و گره های ایجاد شده در نظام تصمیم گیری کشور است و اکنون خود گرفتار چنین گره کوری شده است و 
فشارهای بیرونی هم ظاهرا تعلل اعضا را برای تعیین تکلیف این مسئله بیشتر کرده است. به بیان دیگر به نظر می رسد نهادی 
که متشکل از عقلا و ریش سفیدان نظام است و باید در فضایی به دور از احساسات و گرایشات و هیجانات سیاسی و تنها با در 
نظر گرفتن صلاح ملک و ملت به تصمیم گیری و حل اختلاف نظرها بپردازد خود درگیر همان طناب کشی سیاسی است.«
اعتماد از سویی بر بررسی و تصمیم گیری مجمع به دور از احساسات و هیجانات سیاسی تأکید دارد، از سوی دیگر در 
تناقضی آشکار و در شرایطی که اطاله بررسی پالرمو و CFT به دلیل رعایت همین اصل بوده، این نهاد را گرفتار گره کور 
دانسته و به درگیر شدن در طناب کشی سیاسی متهم می کند! مدعیان اصلاح طلبی مجمع تشخیص دلبخواهی می خواهند 
و از آنجا که چانه زن و جاده صاف کن افتادن ایران به تله توافقات و کنوانسیون های ننگین و پخت و پز شده در اتاق های 
فکر استکبار اند، توقع دارند مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز درباره پالرمو و CFT به سیاق جا اندازان و راه اندازان تصویب 

20 دقیقه ای برجام در مجلس عمل کند!
مطلب دیگر اینکه، عبور از خطوط قرمز نظام و بی دقتی در حفظ مصالح کشور و منافع ملی در توافقات با دیگر کشورها 

که پیامدهای خسارت بار آن در برجام عیان شد، به معنای حاکمیت دو یا چندگانه در سیاست خارجی نیست.
برجام؛ از فتح الفتوح و توافق قرن تا وصله ناجور !

ابراهیم اصغر زاده فعال سیاسی اصلاح طلب در مصاحبه با روزنامه شرق گفت: »در شرایط فعلی در حالت بی دولتی به 
سر می بریم. نه اینکه دولتی نداشته باشیم، بلکه دولتی وجود دارد که در حوزه اقتصاد، سیاست داخلی و سیاست خارجی 
دست پایین را دارد…مهم ترین دستاورد دولت که قابل دفاع بود، مسئله برجام بود که الان به یک وصله ناجور بدل شده 
است…دولت باید تصمیم جدی بگیرد. اینکه منتظر باشد تا اتفاقی در خارج از کشور بیفتد، مثلاً ترامپ از ریاست جمهوری 
کنار برود و امثالهم، پدیده خوبی نیســت…دولت باید بتواند اقتدار و تک صدایی در حوزه اجرا را به عرصه های مختلف 
اقتصادی و سیاسی بازگرداند. چنین تصمیمی البته فراتر از حضور افراد قدرتمند در کابینه، نیازمند تصمیم کلانی است که 
اختیارات دولت را به دولت بازگرداند«.حامیان دولت، ضمن اذعان به بی دستاوردی برجام و کارنامه ضعیف دولت در حوزه های 
مختلف از جمله حوزه اقتصادی، مدعی هستند که اختیارات دولت ناچیز است و برای گشایش در امور باید اختیارات دولت 
به دولت بازگردد! ظاهرا فرافکنی ها تمام شدنی نیست تنها شکل آن تغییر می کند. روزگاری به شکل »تقصیر دولت قبل 
است« جلوه می کرد و اکنون به شکل »اختیار نداشتن«. این یعنی هیچگاه مقصران وضع موجود نمی خواهند بپذیرند که 
مدیریت آنها اشــکال داشته است. این در حالی است که رهبرانقلاب همین اواخر برای حل مشکلات اقتصادی به روسای 

قوا اختیارات ویژه داد؛ حالا به قول نمایندگان مجلس اگر نتوانستند از آن استفاده کنند این دیگر تقصیر کسی نیست.

اده
خ ز

شی
ی 

 عل
مد

مح
س:  

عک

درمکتب امام

دست از مبارزه با فساد برندارید
از مسئولين بالاى نظام جمهورى اسلامى مى خواهم كه از هيچ كس و از هيچ 

چيز جز خداى بزرگ نترســند و كمرها را ببندند و دســت از مبارزه و جهاد عليه 

فساد و فحشاى سرمايه دارى غرب و پوچى و تجاوز كمونيزم نكشند كه ما هنوز 

در قدمهاى اول مبارزه جهانى خود عليه غرب و شرقيم .

 صحیفه امام؛ ج21؛ ص327 | پیام به مهاجرین جنگ
 2 فروردین 1368

اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام و 
 FATF نمایندگان مجلــس تاکید کردند که
ابزار و ســاح وزارت خزانه داری آمریکا در 

جنگ اقتصادی علیه ایران است.
پرویز داوودی عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام بــا رد ادعای موافقت چندبــاره مقام معظم 
رهبری با پیوســتن به کنوانسیون های بین المللی 
مرتبط با FATF گفت: در نامه 6 وزیر و 2 معاون 
رئیس جمهــور و نیز نامه اخیر جهانگیری به رهبر 
معظم انقلاب با محتوای لزوم پیوســتن به برنامه 
اقدام مالی و این کنوانسیون ها، رهبر معظم انقلاب 
در این باره هیچگونه اظهارنظر صریحی انجام ندادند 
بلکه پی نوشت کردند که »برای تشخیص مصلحت 
به مجمع ارسال شود و مجمع با دقت و امعان نظر 

نسبت به این مسئله تصمیم گیری کند«.
داوودی افزود: برداشت ما از این پی نوشت رهبر 
معظم انقلاب این بود که دیدگاهشان این است که 
در این خصوص مسیر قانونی طی شود که ابتدا در 
مجلس بررســی و تصویب شد، اما شورای نگهبان 
مخالفــت کرد و بعد به عنــوان لایحه اختلافی به 
مجمع ارجاع شد و ما اکنون باید برحسب مصلحت 

در این باره تصمیم گیری کنیم.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام خاطرنشان 
کرد: رهبــر معظم انقلاب در ۳0 خــرداد ۹7 در 
بیاناتشان فرمودند:» یک جایی بالاخره چند قدرت 
بزرگ در مجموعه ها و هیئت های فکری شان و به 
قول خودشان اتاق فکرشان می نشینند برای منافع 
و مصالحی که برای خودشان تعریف کرده اند یک 
چیزی را پخت و پز می کنند بعد این را به وســیله 
دولت هایی که همسو با آنها هستند یا مرعوب آنها 
هستند یا دنباله روی آنها هستند و خیلی منافعی 
هم در این بــاره ندارند، تصویب می کنند اگر یک 
دولت مستقلی هم پیدا شود و حالا مثلا جمهوری 
اسلامی ایران که بگوید من این را قبول ندارم این 
کنوانسیون را این معاهده بین المللی را قبول ندارم 
ســرش می ریزند که آقا 120 کشور، 1۵0 کشور، 
200 کشور این را قبول کرده اند شما چطور قبول 

نمی کنید، کنوانسیون ها غالبا چنین هستند«.
داوودی افزود: ایشان در بیانات دیگری فرموده اند 
»مجلس مستقلا نسبت به این کنوانسیون ها بررسی 
کند نکات مثبت آنها را بگیرد تحت عنوان قوانین 
داخلی این ها را تصویب کند«. بر این اساس در سال 
۸6 ما قانون پولشویی و مبارزه با تروریسم را تصویب 
کردیم و به عنوان قوانین داخلی بسیار خوب بود که 
برای شفافیت در داخل انجام شد. وی در ادامه گفت: 
FATF ابزار وزارت خزانــه داری آمریکا در جنگ 

اقتصادی علیه ایران است.
خودتحریمی

سید مصطفی میرسلیم عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در صفحه شــخصی خود نوشت: با 
بررسی سوابق و اسنادFATF که پالرمو و CFTهم 

جزو آن است به این یقین رسیدم که استکبار و در 
رأس آن آمریکا، آن معاهدات بین المللی را وسیله و 
ابزار سیاسی تسلط بر ایران قرار داده است. پس در 
این شرایط قهری و ظالمانۀ تحریم که ما قرارداریم، 
برای جلوگیری از خودتحریمی، نباید به آن بپیوندیم.

عقانی نیست
به گزارش تسنیم، حسین مظفر عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام با اشاره به روند بررسی لایحه 
الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با جرائم سازمان 
یافته فراملی موسوم به پالرمو، گفت: موافقان تصویب 
پالرمو می گویند تصویب این لایحه به صلاح کشور 
است اما در عین حال اذعان می کنند که  قرار نیست 
با تصویب این لایحه، گشایشی در معاملات بانکی 

ایران با دیگر کشورها ایجاد شود.
مظفر با اشــاره به پیامدهــای تصویب پالرمو 
برای کشــور گفت:  از آنجا که ما در دوران تحریم 
هستیم،  دنیای استکبار به دنبال آن است که  تمامی 
اطلاعات مالی کشور را بدست آورده و به این واسطه 

منافذی دور زدن تحریم ها را مسدود کند.
وی ادامــه داد: اینکه مــا تمام معاملات مالی 
کشور را به شکل شفاف و آنلاین در اختیار نهادهای 
بین المللی قرار دهیم بدون اینکه هیچ تغییری در 
روند تسهیل فروش نفتمان و همچنین تبادلات پولی 
و بانکی با دیگر کشورها ایجاد شود، کار عقلانی به 

نظر نمی رسد.
مجمع،تسلیم فشارها نمی شود

آیت الله محسن مجتهد شبستری عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام با اشاره به جلسه امروز)شنبه( 
مجمع تشخیص مصلحت نظام برای بررسی پالرمو، 
گفت: قرار است در جلسه امروز، ۹ نفر دیگر که به 
عنوان موافق و مخالف ثبت نام کرده بودند، نظرات 
خود را مطرح کنند و در نهایت مجمع تشخیص به 

یک تصمیم قطعی برسد.
آیت الله شبستری با بیان اینکه مجمع تشخیص 
تسلیم فشارهای سیاســی و رسانه های نمی شود، 
تصریح کرد: برآورد کلی بنده این است که اکثریت 
اعضای مجمع به پالرمــو رأی منفی خواهند داد. 
بنده در چند جلســه اخیر کــه پالرمو در مجمع 
تشخیص بررسی شده در جلسات حضور داشته ام 
به نظرم تعداد مخالفان پالرمو نســبت به گذشته 

بیشتر شده است.
طرحی برای پوشش ناکارآمدی

حجت الاســلام سید ناصر موســوی لارگانی 
نماینده مردم فلاورجان و عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس با اشاره به تلاش برخی برای گره زدن اقتصاد 
و معیشت مردم به پالرمو، گفت: ما نگرانیم که چرا 
برخی در داخل مدیریت اقتصادی را به خوبی انجام 
نمی دهند؛ حرف ما این اســت که چرا شما مسئله 
گوشت را نمی توانید مدیریت کنید و چرا وضعیت 
را برای کشــاورزان و دامداران سخت کرده اید اما 
آقایان در پاسخ می گویند که ما باید پالرمو را بپذیریم 

این گونه نگاه ها غیرمنطقی است.
موسوی لارگانی با بیان اینکه ناکارآمدی برخی 
مدیران برای همه مشهود شده و دیگرکسی نمی تواند 
منکر ناکارآمدی مدیریتی برخی شود، تصریح کرد: 
به نظر می رسد برخی می خواهند با طرح پیوستن 
به پالرمو، ناکارآمدی خود را پوشش بدهند که این 
توهین به مردم اســت چون مردم نسبت به همه 

چیز آگاه هستند.
خاف واقع!

برخی از طلاب و اساتید حوزه علمیه قم طی 
نامه ای به حسن روحانی رئیس جمهوری کشورمان 
انتساب برخی از مطالب از سوی وی به رهبر معظم 

انقلاب را خلاف واقع عنوان کردند.
در بخشی از نامه طلاب و اساتید حوزه علمیه 
قم به رئیس جمهور آمده است: به جای حاشیه سازی 
با جسارت و توهین کردن به اعضای محترم مجمع 
تشخیص مصلحت نظام که همگی منصوبان مستقیم 
رهبری معظم انقلاب هستند به فکر معیشت مردم از 

طریق اجرای  اقتصاد مولد و درون زا باشید.
جنبش دانشجویی- مردمی »نه به FATF« با 
انتشار متنی تاکید کرد: در اصلِ 112 قانون اساسی 
وظایف و موارد ارجاع امور به »مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام« صراحتا ذکر و تبیین شده و آمده 
است که: »مجمع تشــخیص مصلحت نظام برای 
تشــخیص مصلحت در مواردی که مصوبه مجلس 
شورای اسلامی را شــورای نگهبان خلاف موازین 
شرع یا قانون اساسی بداند و مجلس با درنظر گرفتن 
مصلحت نظام نظر شورای نگهبان را تأمین نکند،... 

به دستور رهبری تشکیل می شود«.
حال چطور می شود رئیس جمهور کشور، اعضای 
مجمع تشخیص مصلحت نظام را که بر طبق قانون 
اساسی، مرجع عالی قانونی کشور هستند و براساس 
اختلاف نظر پیش آمده بین مجلس شورای اسلامی 
و شورای نگهبان بر سر دو لایحه  پالرمو و CFT، در 
حال حاضر وظیفه   بررسی و اعلام نظر نهایی را دارند، 
این گونه شنیع مورد خطاب قرار داده و آنها را بدون در 
نظر گرفتن نقش و شأن قانونی شان، »10-20 نفر!« 

بخواند و بگوید که تابع نظر و تصمیم آنها نیست؟!
!FATF اجرای 2 و نیم ساله

محمد دهقان عضو کمیسیون حقوقی و قضایی 
مجلس گفــت: موضوعی که تعجب انســان را بر 
می انگیزد این است که آقایان دولتی 2 و نیم سال 
است که دارند اطلاعات کشور را در اختیار بیگانگان 
قرار می دهنــد و از خرداد ۹۵ اینکه دولت الزامات 
FATF را پذیرفتــه و از آن زمان تا به امروز همه 
اطلاعات مالی ما را در اختیار FATF و در اصل در 
اختیار آمریکا و اروپا قرار داده اند، لذا موضوع دیگری 
که تعجب انسان را بر می انگیزد این است که اینها با 
اینکه در 2/۵ سال گذشته تجربه کرده اند که همه 
اطلاعات را داده اند و اقتصاد کشور را قفل کرده اند 
اصرار اینکه برای آینده هم خودشان و هم دولت های 

آینده را ملزم کنند به اینکه اطلاعات مالی و تبادلات 
مالی کشور را برای آمریکا، اروپا و رژیم صهیونیستی 

شفاف کنند تعجب انسان را بیشتر بر می انگیزد.
عضویت در FATF مشکلی را حل نمی کند

محمدباقــر قالیباف عضو مجمع تشــخیص 
مصلحــت نظام گفت: در قضیه تحریم ها اگر مردم 
باشند آمریکا را دور می زنند اما اگر دولت ها باشند 
آب را به برجام و حل مشــکل گوشــت یخی را به 

FATF گره می زنند.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام بخش 
دیگر مشــکلات اقتصادی کشور را دارای ریشه در 
سوءمدیریت و ناکارآمدی مدیران دانست و تصریح 
کرد: اگر تدبیر و مدیریت نباشــد مشــکلات حل 
نخواهد شد، خداوند با کسی عقد اخوت نبسته است 
و نمی توانیم انتظار داشته باشیم علی رغم ناکارآمدی 
به موفقیت برسیم. رهبر معظم انقلاب می فرمایند 
نظام انقلاب اســلامی 2 ویژگی دارد، یکی روحیه 
انقلابی و دیگری نظم سیاسی و اجتماعی، مدیریت 
جهادی یعنی هم توان مدیریتی داشته باشیم و هم 
روحیه جهادی، اگر علم مدیریت با روحیه جهادی 
در کنار یکدیگر قرار نگیرند نمی توانیم در مســیر 

تمدن سازی گام برداریم.
قالیبــاف FATF را نمــاد حکمرانــی نظام 
سرمایه داری توصیف کرد و گفت: براساس مطالعات 
انجام شده ۳0 درصد مشکلاتی که شاهد هستیم 
به علت تحریم ها است و 70 درصد مشکلات کشور 
ریشــه در مســائل درونی ما دارد، اگر ما خودمان 
مشــکلات را برطرف کرده بودیم امروز شاهد این 
مشــکلات نبودیم، مردم برای انقلاب اســلامی و 
کشورشان هزینه و فداکاری می کنند اما نباید توقع 
داشت مردم بی عرضگی ها و ناتوانی ها را هم به حساب 

آمریکا بگذارند و برای آن هزینه کنند.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام، دولتی 
بودن اقتصاد را یکی از عوامل رشد فساد در کشور 
دانســت و عنوان کرد: اگر اقتصاد در اختیار مردم 
قرار بگیرد شاهد کاهش فساد در کشور خواهیم بود

د محمود نبویان، نماینده  حجّت الاسلام ســیّ
سابق تهران در مجلس با بیان اینکه در برجام، حداقل 
روی کاغذ نوشته بودند که تحریم ها برداشته می شود، 
اما عمل نکردند، تصریح کرد: در FATF حتی روی 
کاغذ هم بحث تحریم مطرح نیست؛ متن بیانیه است 
 FATF ،که؛ اگر ایران تمام تعهداتش را انجام دهد
گام های بعدی را در نظر خواهد گرفت. هیچ جا نیامده 

که تحریم را برمی داریم.
نبویان تصریح کرد: یک بانک مهم اروپایی که 
با ما رابطه ندارند را بیاورید که بهانه اش این باشــد 
که چون ایران، همه خواسته های FATF را برآورده 
نکرده، ما با آن همکاری نمی کنیم. شــرکت های 
اروپایی مثل »شــل« و »پژو« از ایران رفته اند؛ اما 
هیچ کدام این استدلال را نیاورده اند که چون ایران 

CFT را قبول نکرده، ما رفته ایم.

قم- خبرنگار کیهان:
امام جمعه قم با اشاره به گرانی ها و وضعیت بد معیشتی مردم مخصوصاً 
با توجه به ایام پایانی سال، گفت: مردم از دولت توقع دارند با شدت بیشتری 

با عامان گرانی ها و اخال گران اقتصادی برخورد شود.
حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمد سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم که 
با حضور گسترده مردم ا نقلابی این شهر در مصلی قدس برگزار شد، افزود: عاملان 
اخلال در امور اقتصادی و معیشــتی مردم عامدانه یا جاهلانه همدســت آمریکا و 

صهیونیست ها در جنگ اقتصادی علیه کشور هستند.
وی تصریح کرد: خواســت عمومی ملت برخورد ســخت و پشیمان کننده و 
عبرت آموز با مفسدان و مخلان اقتصادی است، قوه قضائیه نیز این حق و مطالبه 

مردمی را پیگیری کند.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( با اشاره به سفر هفته گذشته بشار 
اسد رئیس جمهور سوریه به ایران، گفت؛ دنیا از این اقدام که نشان از پیروزی قاطع 
جبهه مقاومت در برابر جبهه زر و زور بود، مبهوت شد و البته مظلومان و دل بستگان 

جبهه حق مسرور شدند.
وی اظهار داشت: هفت سال پیش در پی لشکرکشی اردوگاه استکبار به سوریه 
و اســتفاده ابزاری آمریکای جنایتکار از داعشــی ها و تکفیری های مزدور، رهبری 
فرمودند سوریه نباید بشکند و نمی شکند و مشاهده کردیم که وعده رهبر معظم 

انقلاب محقق شد.
حجت الاسلام والمسلمین سعیدی با اشاره به سرنوشت قذافی و حسنی مبارک 
و... اظهار داشت: آنها برخلاف بشار اسد راه سازش و اطاعت از آمریکا و اسرائیل را 

برگزیدند و آنگونه تحقیر شدند و آمریکا ذره ای برای آنها اهمیت قائل نشد.
وی با بیان اینکه ملت وابسته و دل بسته به شخصی یا گروه سیاسی خاصی 
نیســت و هر گروهی که به فکر کار و خدمت به مردم باشــد با استقبال آنها روبرو 
می شود، گفت، ملت ولایتمدار و وفادار ایران 40 سال است که صابر و مقاوم به پای 

انقلاب در همه عرصه ها ایستاده اند.
خطیب جمعه قم با اشــاره به اقدام ملت در ترجیح کالای ایرانی بر کالاهای 
خارجی، اظهار داشــت: در تمام ســال های بعد از انقلاب تا امروز ملت قهرمان در 
همه صحنه ها و جلوتر از مســئولین، عامل به شعارها و خواسته های رهبر عظیم 

انقلاب بوده اند.
حجت الاسلام والمسلمین سعیدی در بخش دیگری از خطبه های نماز برخی 
کلید واژه های بیانیه گام دوم رهبر معظم انقلاب را مورد تحلیل و بررسی قرار داد و 
با اشاره به برخی تحلیل های غلط در مورد اشاره حضرت آقا به »تصحیح خطاهای 
گذشته«، گفت: برخی این اشاره را به انفعال در برابر غرب و استکبار تحلیل می کنند 
در حالی که این به معنای حکمت و عقل نیســت در بهره مندی از تجربیات 40 
ســاله و تصحیح و تکمیل اقدامات و تصمیمات نظام برای تســریع در رسیدن به 

آرمان های انقلاب است.
وی همچنین درباره اشاره رهبر معظم انقلاب به ترویج معنویت و اخلاق در بیانیه 
اخیر، بیان داشت: همه ارکان و سطوح نظام و نخبگان حوزوی و دانشگاهی جامعه 

را به سمت بندگی خداوند سوق دهند تا اخلاق نیز در میان همگان شکوفا شود.

ســامانه راداری و کمک ناوبری »معین40« و ســامانه راداری پسیو 
»ناصــر40« با حضور فرمانده پدافند هوایی خاتم الانبیا)ص( ارتش و خط 
تولید پهپاد کمان-12 با حضــور معاون علمی و فناوری رئیس جمهور و 

فرمانده نیروی هوایی ارتش افتتاح شد.
به گزارش فــارس، با حضور امیر علیرضا صباحی فرد، فرمانده قرارگاه پدافند 
هوایی خاتم الانبیاء)ص(، ســامانه راداری و کمک ناوبری معین 40 و نیز ســامانه 

راداری پسیو ناصر 40 رونمایی شد.
رادار ناصر40 یک سامانه راداری پسیو با قابلیت کشف اهداف در محیط شهری 
است که توسط سازمان جهاد خودکفایی قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیاء)ص( و 
با همکاری معاونت علمی و فن آوری ریاست جمهوری طراحی و تولید شده است.

این سامانه قابلیت کشف و اهداف ریزپرنده و موشک های کروز را در محیط های 
شهری و پیرامون آنها دارد.

ناصر40 در واقع به رادار غیرفعال و پنهان نیز مشــهور است به عبارت دیگر، 
هیچ یک از هواپیما ها و نیز سامانه های جمع آوری اطلاعات دشمن، قادر به کشف 

این رادار نیستند.
سامانه کمک ناوبری معین 40 دومین دستاورد رونمایی شده توسط قرارگاه 
پدافند هوایی خاتم الانبیاء)ص( است که با لحاظ کردن همه الزامات مربوط به سازمان 
بین المللی هوانوردی )ایکائو( قابلیت بالایی در تعیین موقعیت جغرافیایی اهداف، 
امکان ارتفاع ســنجی و زاویه سنجی دقیق و تبادل هدف و تبادل اطلاعات با سایر 
رادار های کشوری را داراست و می تواند همزمان مورد بهره برداری نظامی و تجاری 
قرار گیرد. معین40 راداری کمک ناوبری است که همه اطلاعات هواپیمای در حال 

پرواز را نه از خلبان بلکه از خود سیستم هواپیما سؤال می کند.
برد این سامانه بیش از 400 کیلومتر است.

فن آوری ساخت سامانه راداری کمک ناوبری معین40 صرفاً در اختیار ۸ کشور 
پیشرفته جهان است و قرارگاه پدافند هوایی ارتش با تکیه به توانمندی داخلی و 
براســاس نیاز های روز  دفاع هوایی کشور، این سامانه مهم را تولید و مورد استفاده 

قرار می دهد.
خط تولید پهپاد کمان-12 افتتاح شد

خبر دیگر اینکه با حضور سورنا ستاری معاون علمی و فناوری رئیس جمهور و 
امیر خلبان عزیز نصیرزاده فرمانده نیروی هوایی ارتش اولین مرکز عمردهی سازه های 
هوایــی با فناوری لیزری LSP و خط تولید پهپاد کمان-12 در جهاد خودکفایی 

نیروی هوایی ارتش افتتاح شد.
پهپاد کمان-12 با برد هزار کیلومتر قابلیت انجام عملیات رزمی با موشک های 
نقطه زن و همچنین جنگ الکترونیک و شناسایی را دارد. برد موشک اخگر که بر 

روی پهپاد نصب می شود، ۳0 کیلومتر است.
این پهپاد از طریق ایســتگاه های زمینی هدایت می شود و به صورت خودکار 

هم توان عملیات دارد.
عمردهــی LSP نیــز یکی از روش ها با فناوری بــالا و در لبه فناوری علوم و 
تکنولوژی لیزر اســت که نیروی هوایی ارتش جمهوری اســلامی ایران با حمایت 
معاونت فناوری ریاســت جمهوری و تعدادی از شــرکت های دانش بنیان به این 

فناوری دست پیدا کرده است.
سورنا ســتاری معاون علمی و فناوری رئیس جمهور در این مراسم با اشاره به 
افتتاح اولین مرکز عمردهی ســازه های هوایی با فناوری لیزری LSP، گفت: اغلب 
قطعات و ســازه ها در تمامی حوزه های علوم و مهندســی دارای عمر استاندارد ها 
قانونی اســت که پس از طی شــدن این دوره زمانی لازم است تا تعویض شود که 

البته هزینه های زیادی هم دارد.
وی افزود: از آنجا که در حوزه علوم هوافضا تعویض سازه ها عمدتاً هزینه بر و 
بعضاً غیرقابل تعویض است، باید با روش هایی که از نظر علمی اثبات شده است عمر 
آنها افزایش یابد تا علاوه بر کاهش هزینه ها عملکرد سامانه ها نیز از دست خارج نشود.

امیر نصیرزاده فرمانده نیروی هوایی ارتش نیز در این مراســم اظهار داشــت: 
مهم ترین دستاورد های این فناوری ارتقاء توان رزم - صرفه جویی های اقتصادی و 

قطع وابستگی ارزی به خارج است.
وی درباره مزایای عمردهی ســازه های هوایی بــه روش LSP هم گفت: این 
روش و فناوری، مقاومت به خستگی را تا چندین برابر افزایش می دهد و به کاهش 

هزینه های تعمیر و نگهداری کمک می کند.
فرمانده نیروی هوایی ارتش با اشاره به اینکه این دستاورد ها در شرایط تحریم 
حاصل شــده اســت،گفت: کاربرد های دیگر این روش و فناوری در حوزه صنعت 

پزشکی - صنعت انرژی )توربین های گازی( و صنایع خودروسازی است.
بنابراین گزارش، سورنا ستاری همچنین از مراحل نهایی طراحی و ساخت شبیه 

ساز هواپیمای پهن پیکر ایلیوشین بازدید کرد.

امام جمعه موقت تهران گفت: کشورهای 
عربی پیشنهادهای بســیار فریبنده ای به 
آقای اسد داشتند تا از ایران فاصله بگیرد، 
پیشنهادهای 10 تا 20 میلیارد دلاری و حفظ 
خاندان اســد در قدرت به وی مطرح شد، 
ولی اسد تسلیم تهدیدها و تطمیع ها نشد و 
استقال و عزت مندی سوریه و تقویت روابط 
راهبردی با ایران را با پول معاوضه نکرد و برای 
همین مورد استقبال رهبر انقاب قرار گرفت.

آیت الله محمــد علی موحــدی کرمانی در 
خطبه های نماز جمعه تهران اظهار داشت: دنیا در 
دل های کسانی که به دنبال برتری مادی هستند، 
زیبا جلوه داده می شــود. حواسمان را جمع کنیم 
که ما با خون شهدا نباید بازی نکنیم، آنها افتخار 
شهادت را کسب کردند، خون دادند و این انقلاب را 
بدست آوردند. ما باید مراقب امانت آنها باشیم. اولین 
سؤالی که از ما پرسیده می شود درخصوص امانت 
شهدا است. مسئولین، متمولین، کسانی که قدرتی 
داشتید چه کردید؟ به گزارش مهر، وی ادامه داد: آیا 
عادلانه رفتار کردید؟ آیا یک عده خوردند و بردند و 
یک عده از گرسنگی مردند؟ خیلی باید حواسمان 
جمع باشد. برخی خیال می کنند این انقلاب است 
که باعث افزایش قیمت گوشت و این موارد شده 

است، خیر این انقلاب هر کجا آمد عزت آورد.
آیت الله موحدی کرمانی با اشاره به بیانیه گام 
دوم انقلاب که از ســوی رهبر انقلاب مطرح شد، 
گفت: رهبر آینده نگر ما بیانیه مهمی را منتشــر 
کردند کــه به دلایل مختلــف از جمله محتوا و 
شــرایط زمانی، صدور آن بیانیه از اهمیت بسیار 
بالایی برای ادامه مســیر انقلاب برخوردار است و 
باید با ارائــه راهکارهای عملی زمینه های تحقق 
آن را فراهم کنیم. امام جمعه موقت تهران افزود: 
صدا و سیما با برگزاری نشست های تخصصی ابعاد 
مختلف این بیانیه را روشــن کند، دســتگاه های 
فرهنگی وزارت ارشاد، سازمان تبلیغات اسلامی، 
مراکز پژوهشی برای گفتمان سازی آن بیانیه اقدام 
کنند و نخبگان هم زمینه های عینیت بخشی آن 

را در کشور تهیه کنند.
وی تصریح کرد: باید بودجه ریزی ســالانه ما 
بر مبنای توصیه هــای رهبر انقلاب از جمله علم 
و پژوهــش، معنویت و اخــلاق، اقتصاد، عدالت و 
مبارزه با فســاد، اســتقلال و آزادی، عزت ملی و 
روابط خارجی، مرزبندی با دشمن و موضوع سبک 
زندگی انجام شود. آیت الله موحدی کرمانی گفت: 
بر اساس سند چشم انداز و برنامه توسعه و تاکید 
رهبر انقلاب توسعه زیر ساخت اینترنت از وظایف 
وزارت ارتباطات است، لذا امروز ارتقای سطح دانش 
و بهره مندی صحیح از فضای مجازی بسیار لازم و 
ضروری است. امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه 
اغراض و حاشیه ســازی سیاسی نباید وارد وزارت 
ارتباطات شــود، تصریح کرد: برای حفظ ارزش ها 
و اصول انقلابی و اسلامی باید روی اینترنت بومی 
تمرکز کرد، یعنی همان کاری که چینی ها کردند 

ما هم می توانیم انجام دهیم.
وی بیان داشت: اگر بنیه ما در مسائل فرهنگی 
همچون بنیه دفاعی تقویت نشود، دشمن از ابزار 
فضــای مجازی جوانان مــا را منحرف می کند و 
نشانه های آن آشکار شده است. آیت الله موحدی 
کرمانی گفت: ضرورت مدیریت فضای مجازی از 
ســوی نظام و بهره مندی از آن برای دستیابی به 
اهداف انقلاب اســلامی و تبدیل کردن تهدید به 
فرصت از ضروریات امروز ما است. ما می توانیم از 
این فضا برای تبیین اسلام و تشیع استفاده کنیم.

امام جمعه موقت تهران خاطرنشان کرد: چرا 
بومی ســازی فضای مجازی اجرایی نشده است؟ 

اعضای مجمع تشخیص و نمایندگان مجلس:

FATF اسلحه آمریکا
در جنگ اقتصادی علیه ایران است

خطیب جمعه تهران:

بشار اسد عزت سوریه و روابط راهبردی با ایران را با پول معاوضه نکرد

ادامه فعالیت پیام رسان تلگرام با این وضعیت که 
موجب ســلطه اجانب و تضعیف اعتقادات مردم 
می شود، طبق صریح قرآن حرام بین است. فضای 
مجازی لجام گسیخته گسست نسلی را به دنبال 
دارد. وی گفت: تلگرام با وضعیت فعلی خطراتی را 
به دنبال دارد، از جمله اخلال در وحدت ملی، ایجاد 
اختلاف میان اقشار جامعه، دسترسی بیگانگان به 
اطلاعات مردم، کشور و حریم خصوصی اشخاص، 
انتشــار و توزیع محتواهای مستهجن، اهانت به 
مقدســات و ارزش های اسلامی و تبلیغ فرقه های 
گمراه کننده و تشــویش اذهان عمومی و نشــر 
اکاذیــب. آیت الله موحــدی کرمانی تصریح کرد: 
امیدوارم مســئولان مربوطه از خواب بیدار شوند 
و راه صحیــح قرآن را بپیمایند. من از این تریبون 
آسیب های فضای مجازی را به شدت به مسئولین 

تاکید می کنم.
امام جمعه موقت تهران بیان داشت: ما بودیم 
که شاه را فراری و از کشور بیرون کردیم، ما بودیم 
که بینی آمریکا را در کشور به خاک مالیدیم، خدا 
هم به یاری ما آمد و دیدید که شن های طبس کار 
ابرهه را کردند و به کمک ما آمدند. وی به ســفر 
اخیر بشار اسد به تهران اشاره کرد و گفت: خبری 
که در روزهای اخیر در رأس اخبار بین المللی قرار 
گرفت و با تعابیری چون، رویداد بی نظیر و تاریخی و 
نمایش اقتدار ایران از آن یاد شد، سفر رئیس جمهور 
ســوریه به ایران بود که از ابعاد مختلف باید مورد 

بررسی قرار گیرد.
 آیت الله موحدی کرمانی تصریح کرد: مخالفین 
اســد می گفتند که اسد عملا در دمشق محاصره 
شده است. آسمان سوریه همچنان محل درگیری 
آمریکا و برخی کشــورهای غربی اســت و آنها با 
 اشــراف اطلاعاتی و ماهواره هایی که دارند، اوضاع 
آنجــا را رصد می کنند، در این شــرایط اســد به 
تهران ســفر می کند و به کشورش باز می گردد و 
این پیام ثبات و امنیت را دارد. امام جمعه موقت 
تهران گفت: کشورهای عربی پیشنهادهای بسیار 
فریبنده ای به آقای اسد داشتند تا از ایران فاصله 
بگیرد، پیشــنهادهای 10 تا 20 میلیارد دلاری و 
حفظ خاندان اسد در قدرت به وی مطرح شد، ولی 
اسد تسلیم تهدیدها و تطمیع ها نشد و استقلال و 
عزت مندی سوریه و تقویت روابط راهبردی با ایران 
را با پول معاوضه نکرد و برای همین مورد استقبال 

رهبر انقلاب قرار گرفت.
وی به حمله تروریستی به اتوبوس پاسداران 
انقلاب اسلامی اشاره و تأکید کرد: متاسفانه شواهد 
حاکی از این اســت که این تروریست ها از آزادی 
عمل زیادی در خاک پاکستان برخوردارند، بدیهی 
است ادامه این وضع به هیچ وجه قابل تحمل نیست. 
مسئولان پاکستان بدانند که حُسن همجواری امری 
دو طرفه اســت و تاکنون بنــای ایران هم بر این 

بوده است و انتظار این است وسوسه های شیطنت 
آمیز امارات و ســعودی موجب خدشه به روابط و 
دوســتی دیرینه دو کشور نشود. آیت الله موحدی 
کرمانی خاطرنشان کرد: پاکستان باید برای حفظ 
منافع بلندمدت دو ملت مرزهای خود را به خوبی 
مدیریت کند و جلوی تحرکات تروریســت های 
وابســته به جریانات وهابی را بگیرد. ایجاد بحران 
در مرزهای دو کشــور به سود هیچ یک از این دو 
کشــور نیست و آسیب های آن حتما دامن هر دو 

کشور را خواهد گرفت.
گلوگاه های تولید فقر کجاست؟

ســید پرویز فتــاح رئیس کمیته امــداد امام 
خمینی)ره( در سخنرانی پیش از خطبه های نماز 
جمعه تهران به مناسبت »14 اسفند سالروز تاسیس 
کمیته امداد خمینی)ره( در سال ۵7« ابراز داشت: 
در ادبیات قرآن و امام راحل از ادبیات مستضعفان و 

هزینه هــای بالای درمان و... بر شــدت فقر افزوده 
است. ربا در بانک داری، فاصله گرفتن از سبک زندگی 
ایرانی و اسلامی، زندگی اشرافی برخی مسئولان و 
تشکیل ثروت های باد آورده گلوگاه تولید فقر است. 
فتاح گفت: اگر به جای اتکا به تولید داخلی نگاهمان 
به خارج از مرزها باشد و کارخانجات ما دچار آسیب 
شــوند، به صادرات صدمه ببیند و واردات مقدم بر 
صادرات شود، آنجا گلوگاه تولید فقر خواهد بود. فقر 
تولید شده نیز به نهادهای حمایتی خصوصا کمیته 
امداد با وجود همه محدودیت هایی که دارد، سرازیر 
می شــود و وظیفه ماست که پیامدهای فقر تولید 
شده را کنترل کنیم. وی بیان داشت: درمان اصلی 
و ریشــه ای فقر در گرو رشد اقتصادی کشور، مهار 
گرانی و تورم گرانی افسارگسیخته، حفظ ارزش پول 
ملی، افزایش تولید سرانه درآمد هر ایرانی، حمایت از 
تولید داخلی و کالای ایرانی و رفع محرومیت است 
که پیاده کردن اقتصاد مقاومتی در راس امور است 

و همچنین مبارزه جدی با اشرافی گری.
افزایش 35 درصدی صدقات مردم 

در 11 ماه امسال
رئیس کمیته امــداد امام خمینی)ره( در ادامه 
با تشــکر از حامیان در سراســر کشور، گفت: 11 
ماه امسال نسبت به سال گذشته، ۳۵ درصد مردم 
بیشــتر به ما کمک کردند و مردم بدانند ما امانت 
دار انفاقــات مردم هســتیم و اطمینان می دهیم 
امانات مردم به درستی در همان مسیر نیت مردم 
به اهلش می رسد. کمک به معیشت مردم، درمان، 
مسکن، تامین جهیزیه، تحصیل فرزندان و... از عمده 
فعالیت های ماســت. همچنین تامین اجتماعی و 
انواع بیمه ها، ارائه خدمات مشاوران روان شناسی و 
سفرهای زیارتی از وظایف اصلی ماست. مهم ترین 
ماموریت ما خودکفایی اقتصادی افراد تحت حمایت 
ماســت. فتاح اظهار داشت: ســال گذشته 2 هزار 
میلیارد تومان به بیش از 100 هزار نفر وام  اشتغال 
داده ایم. از همکاری دولت و مجلس تشکر می کنم 
که اعتبارات ما را تقریبا کامل پرداخت کردند و در 
بودجه سال ۹۸ نیازمندان را مورد توجه جدی قرار 
دادند. در ۵ ماه گذشــته 620 هزار خانواده را وارد 
چرخه موقت حمایتی کردیم و اعلام می کنیم در 
حال حاضر پشت نوبتی نداریم. صف وام ضروری را 
شکستیم و سال آینده هم انشاءالله صف وام ضروری 
نخواهیم داشت. کارمزد ما از صندوق ولایت ۳ درصد 
است و سال آینده قول می دهیم این کارمزد را صفر 
درصد کنیم تا به معنای واقعی قرض الحسنه را اجرا 
کنیم. وی افزود: ما در کمیته امداد لاوصولی نداریم و 
شما این را با وام های چند هزار میلیاردی که تسویه 
نمی شود مقایسه کنید. ما سال گذشته ساختمان 
سوهانک را به دانشگاه آزاد اسلامی فروختیم و پول 
واصله را صرف قرض الحسنه نیازمندان کردیم. در 
زلزله کرمانشاه ۹ هزار خدمت ساخت و تعمیر را تا 

پایان امسال به سرانجام می رسانیم.
پرداخت 200 هزار وام  اشتغال 
در سال 98 توسط کمیته امداد

رئیس کمیته امداد در ادامه با  اشاره به نزدیک 
شدن به روز جشن نیکوکاری بیان کرد: از شما مردم 
عزیز می خواهم در این امر به کمک ما بیایید. ما مردم 
را به احسان دعوت می کنیم. قول می دهیم با کمک 
شما در سال آینده هیچ یتیم بدون حامی در کشور 
نداشته باشیم. سال ۹۸ برای بیش از 200 هزار نفر 
وام اشتغال پرداخت خواهیم کرد و تمام مددجویان 
ما بیمه حوادث می شوند. مستمری سال آینده نیز 
20 درصد اضافه می شود. فتاح بیان داشت: علیرغم 
همه مشکلات به آینده امیدوار هستیم. به ویژه از 
عنایت مقام معظم رهبری به محرومان تشکر می کنم 

که حامی همیشگی محرومان هستند.

امام جمعه قم:

پیروزی محور مقاومت
تحقق پیش بینی رهبر انقلاب بود

رونمایی از سامانه های پدافندی معین و ناصر
و افتتاح خط تولید پهپاد کمان-1۲

استاد برجسته درس خارج حوزه گفت: افرادی که در مسئولیت های سطح بالا قرار دارند باید به فکر اصاح 
فضای مجازی باشــند، به کودکان و نوجوانان این مرز و بوم رحم کنند، می شود با یک بیل از ابتدا سرچشمه را 

گرفت اما وقتی فراگیر شد کار به این راحتی ها نخواهد بود.
آیت الله مکارم شیرازی در جلسه درس اخلاق هفتگی خود که با حضور طلاب، روحانیان و خانواده های آنان در مدرسه 
امام کاظم)ع( برگزار شد، ابراز داشت: حضرت رسول الله در حدیثی می فرمایند »مکارم الأخلاق عشرهًْ... صدق الحدیث و صدق 
البأس و إعطاء السّائل و المکافاهًْ بالصّنائع و حفظ الأمانهًْ و صلهًْ الرّحم و التّذمّم للجار و التّذمّم للصّاحب و إقراء الضّیف و رأسهنّ 
الحیاء« »اخلاق خوب ده چیز است؛... راستی گفتار، پایمردی در جنگ، عطای سائل، نیکی در عوض نیکی، حفظ امانت، پیوند 

خویشان، حمایت همسایه، حمایت دوست، مهمانداری و سر سلسله آن حیاست«.
این مرجع تقلید با بیان اینکه امانت تنها در مســائل مالی و اقتصادی نیســت، اظهار داشت: نظام اسلامی، عمر، جوانی و 
دیگر نعمت ها همه و همه امانت هایی در دست ما هستند که باید با تمام وجود در پاسداری از این نعمت ها ایفای نقش کنیم. 
به گزارش رسا، استاد برجسته درس خارج حوزه علمیه قم خاطرنشان کرد: اگر حیا نباشد سایر فضائل و ارزش ها نیز متزلزل 
می شود، اگر حیا در جامعه ای شکسته شود، انواع مفاسد سطح جامعه را دربر می گیرد. به گزارش رسا، وی ارتکاب گناهان علنی 
را یکی از عوامل شکستن پرده های حیا در جامعه دانست و گفت: اینکه مجازات گناه علنی سنگین تر از گناهان مخفی است به 
همین خاطر است. آیت الله مکارم شیرازی بیان داشت: ما به برخی از برنامه ها و فیلم های صدا و سیما نقد داریم، واویلا نسبت 
به برخی فیلم های سینمایی. این مرجع تقلید اصلاح فضای مجازی را امری ممکن توصیف کرد و گفت: عده ای از فضلای حوزه 
در این خصوص نشسته اند و طرح و برنامه و راهکار ارائه کرده اند، اما متاسفانه عزم راسخی برای اصلاح فضای مجازی وجود 
ندارد، اگر عزمی وجود داشته باشد می توان به اصلاح این فضا امیدوار بود. وی خطاب به مسئولان کشور تصریح کرد: افرادی 
که در مسئولیت های سطح بالا قرار دارند باید به فکر اصلاح این فضا باشند، به کودکان و نوجوانان این مرز و بوم رحم کنند، 

می شود با یک بیل از ابتدا سرچشمه را گرفت اما وقتی فراگیر شد کار به این راحتی ها نخواهد بود.
پژوهشگران سراغ مسائل جدید بروند

آیت الله مکارم شیرازی همچنین در همایش کتاب سال بانوان که در تالار بیداری اسلامی جامعه الزهرا برگزار شد، با بیان 
توصیه هایی خطاب به پژوهشــگران زن، بر لزوم نوآوری در تحقیقات تاکید و تصریح کرد: نوآوری با گردآوری تفاوت فاحش 
دارد، گردآوری افتخار نیست؛ شما سعی کنید در پژوهش ها و تحقیقات خود به دنبال نوآوری باشید، سراغ مسائل حل نشده 
و جدید بروید. اســتاد برجســته درس خارج حوزه علمیه قم تدوین تفسیر نمونه را تجاوب و لبیکی به همین نیاز با زبان روز 
ارزیابی و بیان داشت: نوشتن این تفسیر بر اساس نیازسنجی و شناخت اقتضائات بود؛ شما بانوان محترم هم به این موضوع 

توجه ویژه داشته باشید.

آیت الله مکارم شیرازی:
عزمی برای اصلاح فضای مجازی وجود ندارد

به كودكان و نوجوانان رحم كنید

نه فرودست استفاده می شود و افراد محروم جامعه 
کسانی هستند که حقوقشان پایمال شده و فقر آنها 
را محصــول ضعف در برقراری عدالت می داند. امام 
پایه های انقلاب اسلامی را بر دوش محرومان استوار 
ساخته است لذا انقلاب اسلامی متعلق به پابرهنه ها 

و ایتام و محرومان قلمداد می شود.
وی بیان داشت: امام از عبارت ولی نعمتان برای 
این قشــر از جامعه استفاده کرده است. امام راحل 
فرمودند تنها آنهایی تا آخر خط با ما هستند که طعم 
فقر و محرومیت را چشیده باشند. سبک زندگی امام 
)ره( و رهبری عزیزمان مصداق بارز پیشوای محرومان 
است و از این سیره دست نکشیده اند. رئیس کمیته 
امداد امام خمینی)ره( اظهار داشت: فشار های ظالمانه 
دشمنان، سیاست های غلط اقتصادی و ناکارآمدی 
مدیران، تصمیمات غلط و ســوء مدیریت در طول 
ســالیان گذشته به گسترش فقر در جامعه افزوده 
است. مشــکلات فرهنگی و تغییر سبک زندگی و 
نیازها، گســترش آسیب های اجتماعی، مهاجرات، 
گســترش حاشیه نشــینی ها، تصادفات جادهای، 


